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n Paní Lenko, tento 
rozhovor pro vás ne-
bude jednoduchý. Bu-
deme hovořit o věcech, 
které jsou pro vás urči-
tě velmi bolestivé. Proč 
jste se nakonec rozhod-
la s rozhovorem sou-
hlasit?

Souhlasím s vámi, není to 
pro mě jednoduché. Jsem 
uzavřený člověk a o svých 
problémech či starostech ne-
rada mluvím s kýmkoliv. Mé 
blízké nevyjímám. Důvod 
mého souhlasu souvisí s ne-
dávnou žádostí České aso-
ciace pro vzácná onemocně-
ní (ČAVO) o sdílení příběhu 
mé nemoci na webu vzacni.
cz. Říkám si, že obojí je příle-
žitostí, jak promluvit nejen o 

mé nemoci, ale také, jak říct, 
že my, lidé s nemocí nebo s 
postižením, máme stejné sta-
rosti, sny a přání jako lidé 
zdraví. Jakkoli můžeme vypa-
dat na první pohled odlišně a 
nezvykle, my skutečně čteme, 
píšeme, díváme se, mluvíme i 
chodíme. Jen k tomu použí-
váme a potřebujeme speciál-
ní technologie nebo alterna-
tivní způsoby.

n Před dvanácti lety 
jste pracovala ve Well-
ness centru Chari-
ty Opava jako masér-
ka. Stále zde ještě jsou 
někteří vaši kolegové, 
kteří na vás vzpomína-
jí jako na akční kama-
rádku, která sportova-
la, jezdila na kole, s ro-

dinou chodila po ho-
rách... Přišla vaše ne-
moc náhle, bez varová-
ní, nebo jste už něco tu-
šila předem?

Nějaké náznaky se postup-
ně objevovaly, ale moc jsem 
jim nevěnovala pozornost. 
Říkala jsem si, že je to důsle-
dek mého povolání masérky.

n Jak se vaše zdravot-
ní problémy začaly pro-
jevovat?

Začalo to velmi nenápadně, 
velkou únavou, bolestmi no-
hou a nespavostí. V tom věku 

čtyřicet pět plus jsou to zcela 
běžné problémy. Proto jsem je 
po jistou dobu ignorovala.

n Vím, že jste prošla řa-
dou vyšetření, která tr-
vala několik let. Přesto 
lékaři nenašli správnou 
diagnózu. Čím si to vy-
světlujete?

Dlouho jsem si myslela, že 
je to jen tím, že se tehdy ne-
dělaly genetické testy v tako-
vém rozsahu jako v součas-
nosti. Dnes už vím, že v za-
čátcích, bez genetického vy-
šetření, nelze tyto nemoci 
zcela jednoznačně rozeznat. 
Teprve rozvoj nemoci, rych-
lost progrese a přibývají-
cí symptomy mohou dát jas-
nější odpovědi. To jsem teh-
dy nevěděla.

n Pak jste se do pátrá-
ní po tom, co vám doo-
pravdy je, pustila sama. 
Jak to probíhalo?

Musím říct, že do pátrá-
ní jsem se pustila především 
kvůli tomu, že jsem nenachá-
zela odpovědi u lékařů. Za ce-
lých dvanáct let jsem se neset- 
kala s lékařem, fyzioterape-

utem, logopedem nebo er-
goterapeutem, který by měl 
pochybnosti o mé původní  
diagnóze a řekl by, tuhle ne-
moc znám, setkal jsem se s 
ní. Pátrala jsem na interne-
tu, až jsem narazila na diser-
tační práci jedné lékařky, tý-
kající se mé původní diagnó-
zy. Kontaktovala jsem ji a ona 
mě mimo jiné nasměrovala 
na Českou asociaci pro vzác-
ná onemocnění (ČAVO). Je-
jím posláním je sdružovat or-
ganizace pacientů se vzácný-
mi onemocněními i jednotli-
vé pacienty, zastupovat jejich 
zájmy a posilovat povědo-
mí o specifické problematice 
vzácných onemocnění mezi 
odborníky ve zdravotnictví, 
představiteli státních i mezi-
národních institucí a veřej-
nosti. Dále pak na Orphanet, 
portál pro vzácná onemocně-
ní a léčiva pro ně, a na Rare-
Connect, mezinárodní plat-
formu pro pacienty se vzác-
ným onemocněním, kteří zde 
sdílejí své zkušenosti. Tudy 
jsem se dostala až na webo-
vé stránky americké Nadace 
spastické paraplegie, která se 
snaží najít lék pro dvě vzác-
ná onemocnění, hereditární 
spastickou paraplegii (HSP) 
a primární laterální sklerózu 
(PLS). Srovnání obou nemocí 
mě utvrdilo v mém podezře-
ní na nesprávnou diagnózu. 
Oslovila jsem také svoji zdra-
votní pojišťovnu (ČPZP) s 
prosbou o poskytnutí dalších 
informací. Bohužel tudy ces-
ta nevedla, ale odkázali mě na 
Ústav zdravotnických infor-
mací a statistiky ČR (ÚZIS), 
který disponuje komplexní-
mi daty od všech zdravotních 
pojišťoven a nezávisle i po-
skytovatelů zdravotních slu-
žeb. ÚZIS je schopen provést 
komplexnější analýzu daných 
informací dle vašeho zadá-
ní. Potom už to vzalo celkem 
rychlý spád, probrala jsem 
vše se svým neurologem, po-
žádala jsem o nové genetické 

vyšetření a výsledek mé po-
dezření potvrdil. Ještě bych 
ráda podotkla, že veškerá ko-
munikace s lékaři či instituce-
mi probíhala pouze e-mailem 
a celé hledání trvalo přibližně 
čtyři roky.

n Tak to je příběh jako 
ze seriálu Dr. House… 
Otevírají se vám díky 
správné diagnóze nové 
možnosti léčby?

Bohužel ne. Tyto nemoci 
jsou neléčitelné, ale výzkumy 
stále probíhají. Existuje pouze 
jeden lék na zpomalení pro-
grese nemoci, ten ale nemůže 
být podáván všem pacientům. 
Dále je to jen léčba podpůr-
ná, symptomatická. Napří-
klad léky na uvolnění spasmů 
nebo na potlačení salivace.

n Máte kolem sebe 
lidi, kteří vám jsou ná-
pomocni? Kdo je vám 
oporou?

Největší oporou jsou pro 
mě moji dva synové a man-
žel.  Pak jsou to přátelé, kteří 
mě podporují na dálku. S ně-
kterými mě pojí přátelství tr-
vající téměř půl století, a pro-
to vím, že kdybych je požáda-
la o pomoc, pomůžou. Jinak, 
popravdě řečeno, moc lidí ko-
lem sebe nemám. Je to tím, že 
si zakládám na své nezávis-
losti a chci být co nejdéle so-
běstačná. Vždycky jsem byla 
více tou, na kterou se lidé ob-
raceli o pomoc a radu. Být na 
opačné straně proto není jed-
noduché. Zejména proto, že 
do svého osobního prostoru 
musíte pouštět i zcela nezná-
mé lidi.

n Tento rozhovor spolu 
vedeme písemně, pro-
tože nemoc vám zne-
možnila nejen chůzi, 
ale také verbální ko-
munikaci. Své odpově-
di formulujete přesně 
a velmi výstižně. Od-
pusťte mi tu otázku, 
ale vede mne k ní obdiv 
k vám - jaká síla vám 
pomáhá zvládat, že se 
můžete vyjadřovat jen 
písemně?  

Vlastně jsem nad tím ještě 
moc nepřemýšlela. Beru věci 
a řeším je postupně, jak při-
cházejí. Myslím, že je to pře-
devším vděčnost, že můžu 
alespoň takto sdělit své myš-
lenky. A také vědomí, že mám 
ještě další možnosti, jak můžu 
komunikovat. Kromě ztrá-
ty verbální komunikace mám 

problémy s jemnou motori-
kou. Takže už nezvládám psát 
a ovládat klávesnici nebo po-
čítačovou myš je také dost ob-
tížné. Před několika dny jsem 
zkoušela komunikovat a ovlá-
dat počítač pomocí speciální-
ho hardwaru, který umožňuje 
ovládání pohybem očí.

n Asi sama vidíte, že se 
chci ptát na velmi osob-
ní věci, ale tak úplně si 
nejsem jistý, jak na to. 
Že nevím, kde je hrani-

ce, kterou nemám pře-
kročit, a kdy naopak 
svou přehnanou ohle-
duplností dosáhnu pra-
vého opaku, protože 
budu nepřirozený a vy 
to poznáte. Jakou máte 
zkušenost s lidmi, které 
potkáváte, a kteří tře-
ba také nevědí, jak se 
v kontaktu s vámi cho-
vat? Co byste nám po-
radila?

Děkuji za otázku. Tohle je 
velmi obsáhlé téma. Je mnoho 
neziskových organizací, které 
se touto problematikou zabý-
vají celá léta a odvádějí skvě-
lou práci. Stále je ale potřeba 
v tom pokračovat. Zvyšování 
povědomí, bourání předsud-
ků a odstraňování klišé na-
příč handicapy je mnohdy si-
syfovská práce. Obecně bych 

ale řekla, že je potřeba chovat 
se přirozeně.  Uvědomit si, 
že člověk s tělesným postiže-
ním je rovnocenným partne-
rem, se kterým můžete mlu-
vit normálním tónem a ne-
projevovat nadměrný soucit 
a ohleduplnost. Vedou ako-
rát ke zbytečnému upozorňo-
vání na náš handicap. Věřím, 
že spousta lidí může být bez-
radná a potom se mohou vůči 
nám dopouštět netaktností. 
Stačí si ale na okamžik před-
stavit, že se naše role vyměni-
ly. Nastavení hranic je velmi 
individuální a nelze jej zevše-
obecnit. To, co můžu já pova-
žovat za nepřijatelné, může 
někdo jiný přejít bez povšim-
nutí a opačně.

n Můžete uvést pří-
klad?

Pro ilustraci vám povím 
o mé nejnovější zkušenosti, 
která se bohužel opakuje vel-
mi často, sám jste u toho byl 
přítomen. Lidé mají tenden-
ci obracet se na náš dopro-
vod nebo mluvit o nás, jako 
bychom nebyli přítomni nebo 
nevnímali dění kolem sebe. 
Zmíněný dialog se odehrál 
mezi paní a mým bývalým 
kolegou, kterého se na mě vy-
ptávala. On se na mě během 
hovoru několikrát podíval a 
vyžádal si verbálně můj sou-
hlas. Také ji odkázal, aby se 
tázala přímo mě. Když se ho 
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„Člověk s tělesným postižením  
je rovnocenným partnerem,  

se kterým můžete mluvit normálním  
tónem a neprojevovat nadměrný soucit  

a ohleduplnost.“

S ředitelem Charity Opava Janem Hanušem.

Lenka Martínková spravuje facebookovou stránku opavské pobočky Sjednocené organizace nevidomých 
a slabozrakých a podílí se na přípravě měsíčního zpravodaje této organizace. Vedle toho je také aktiv-

ní členkou České asociace pro vzácná onemocnění, pro kterou již dvakrát v Opavě iniciovala veřejnou při-
pomínku Dne vzácných onemocnění. Brzy se také stane tváří kampaně s názvem Prague City Swim. No 
a ještě něco. Jako jedna z pouhých deseti lidí v České republice trpí nemocí NEK1, což znamená aso-
ciovaná amyotrofická laterální skleróza. Diagnostikování tohoto vzácného onemocnění trvalo 
několik let a paní Lenka u toho zažila pátrání, které známe snad pouze ze seriálu Dr. House. 
Ještě před dvanácti lety činorodá žena a masérka Wellness centra Charity Opava se dnes po-
hybuje doma na mechanickém a venku už jen na elektrickém vozíku a ztratila schopnost ver-
bální komunikace. Pokud si myslíte, že se informace z prvních a posledních vět úvodu k to-
muto rozhovoru musí navzájem vylučovat, čtěte dále. Paní Lenka vás přesvědčí, že nemusí.

Svou diagnózu jsem musela 
sama hledat čtyři roky,

„My lidé s nemocí nebo  
s postižením máme stejné starosti,  

sny a přání jako lidé zdraví.“

říká Lenka Martínková, jedna z deseti lidí trpících 
v ČR asociovanou amyotrofickou laterální sklerózou

Kolektiv Wellness centra Charity Opava v roce 
2009. Lenka Martínková na snímku zcela vpravo.
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zeptala, jestli mi to myslí, do-
cela mě to zasáhlo. Závažné 
tělesné onemocnění ještě ne-
znamená, že jsem postižená i 
mentálně. Proto jsem napsala 
poznámku do telefonu, že se 
může ptát přímo mě. Všim-
la si, že píšu a dodala, že mi 
to asi myslí, když můžu psát. 
Vás jsem požádala, abyste po-
známku tlumočil. Vy jste zce-
la intuitivně udělal správnou 
věc. Přistoupil jste ke mně če-
lem a poté jste přešel na stra-
nu a sklonil se na moji úro-
veň. Je to důležité pro udrže-
ní očního kontaktu. Pokud se 
jedná o takový závažný han-
dicap, jako mám já, bránící v 
běžné komunikaci, je potře-
ba snažit se dorozumět jinými 
formami komunikace, napří-
klad písemně, dotykem, ob-
rázky a podobně.

n Vy jste i přes ome-
zení, s nimiž se musí-
te denně vypořádávat, 
stále velmi aktivní. Kro-
mě jiného jste se stala 
členkou České asociace 
vzácných onemocnění 
(ČAVO) a v Opavě díky 
vaší aktivitě proběhla 
loni a letos v únoru ve-
řejná připomínka Dne 
vzácných onemocnění. 
Jaký cíl má tato akce, 
co chce sdělit?

Smyslem této akce je uká-
zat široké veřejnosti i těm, kdo 
se podílejí na rozhodování o 
otázkách zdravotní a sociální 
péče, co vzácná onemocnění 
jsou a co znamenají pro život 
pacientů. Tuto akci koordinu-
je na mezinárodní úrovni EU-
RORDIS, což je nezisková or-
ganizace sdružující více než ti-
síc pacientských organizací se 
vzácnými onemocněními ze 
74 zemí, které spolupracují na 
zlepšení života více než tři sta 
milionů lidí žijících se vzácným 
onemocněním na celém světě. 
V jednotlivých zemích se na ní 
podílejí pacientská sdružení i 
jejich národní asociace. U nás 
je to ČAVO.

n Také jsem se dočetl, 
že budete jednou z tvá-
ří projektu Prague City 
Swim na podporu pa- 
cientů, kteří mají stej-
nou nemoc jako vy. Jak 
se to stalo a co tento 
projekt obnáší?

Kromě členství v České 
asociaci pro vzácná onemoc-
nění jsem také registrovaná v 
pacientské organizaci ALSA, 
z. s., která se v České repub-
lice jako jediná zabývá tema-
tikou ALS neboli amyotrofic-
ké laterální sklerózy. Prague 
City Swim je jedním z jejích 
projektů, jehož cílem je spo-
jit stovky plavců, kteří chtějí 
prostřednictvím plavání při-
spět na boj s onemocněním 
ALS a zároveň upozornit na 
toto onemocnění. Dámy ze 
spolku ALSA oslovily své čle-
ny s nabídkou stát se jednou z 
tváří akce. Odpověděla jsem, 
že se nemusím nutně stát jeho 
tváří, ale že bych se přesto 
ráda do akce zapojila. A stalo 
se to, že tou tváří budu.

n Krédo mého oblíbe-
ného autora, psycho-
loga Viktora Frankla, 
zní, že pro život každé-
ho jednotlivce je zcela 
zásadní vůle po smys-
lu. Pomáhají vám tyto 
vaše činnosti vypořádat 
se s těžkou nemocí? 

Ano, všechny mé aktivity mi 
pomáhají. Nejsem zrovna člo-
věk, který by si stěžoval na svůj 
život nebo chcete-li osud. Ne-
popírám, že jsou dny těžší a 
že jsem si položila otázku po 
smyslu mého života, kam smě-
řuje a jaký má cíl. Díky své vro-
zené zrakové vadě se celý život 
pohybuji mezi lidmi se zdra-
votním postižením. Profes-
ně pak více než dvacet let. Ať 
už jsem pracovala jako mist- 
rová v chráněné dílně a masér-
ka v Charitě Opava, nebo jako 
koordinátorka dobrovolníků a 
pracovnice v sociálních služ-
bách Sjednocené organizace 
nevidomých a slabozrakých 

Lenka Martínková

Narodila se v roce 1964 v Opavě. V dětství bydlela v Hati 
u Hlučína, potom se rodina přestěhovala do Ostravy, 

kde bydlela do jejích osmnácti let. Od deseti let Lenka Mar-
tínková navštěvovala ZDIŠ pro zrakově postižené v Opavě a 
poté se vyučila jako prodavačka pro Drobné zboží Olomouc. 
Pracovala ve Sportovních potřebách na Masarykově ulici v 
Opavě. Je vdaná a od roku 1986 bydlí s manželem a dvě-
ma syny v rodinném domě na předměstí Opavy. V roce 2000 
nastoupila jako dělnice do Chráněných dílen Charity Opa-
va a časem se stala mistrovou kompletační dílny. Od roku 
2008 pracovala jako masérka v v charitním Wellness centru 
a souběžně s prací v Charitě byla od roku 2000 dobrovolni-
cí ve Sjednocené organizaci nevidomých a slabozrakých ČR. 
Posléze se stala koordinátorkou dobrovolníků a pracovnicí v 
sociálních službách. V roce 2010 se objevily první zdravotní 
potíže a od roku 2012 je v invalidním důchodu.

ČR (SONS), v každé z profe-
sí jsem si našla smysl a důvod, 
proč to dělám. Zatím si neu-
mím představit svůj život bez 
nějakých aktivit. Stále ještě pro 
SONS pracuji. Starám se o pří-
spěvky na webovou a faceboo-
kovou stránku její opavské po-
bočky a podílím se na přípravě 
měsíčního zpravodaje. Řeknu 
to s dovolením parafrází mého 
oblíbeného citátu dalajlámy: 
„Mým smyslem života je po-
máhat druhým. A pokud jim 
nemůžu pomoci, alespoň jim 
budu naslouchat.“

n Vaše vůle nerezigno-
vat a přes všechny těž-
kosti, které vám život 
postavil do cesty, si pro 
sebe najít místo, kde 
můžete být sama nápo-
mocna druhým, mě při-
vádí k poslední otáz-
ce. Co si myslíte o tom, 

že mnoho lidí si dnes 
v České republice na-
říká a stěžuje si, že se 
máme nebývale zle a 
že žijeme v těžkých ča-
sech? A co o politicích, 
kteří je v tomto poci-
tu negativními kampa-
němi utvrzují? Nechy-
bí jim vaše mezní zku-
šenost, aby si uvědomi-
li, co je pro náš život to 
nejcennější? 

Nemůžu popřít, že se v po-
sledních letech nacházíme ve 
složitější společenské situa-
ci, která nás přinutila čelit no-
vým výzvám a přiměla nás k 
zamyšlení. Vím, že mnozí lidé 
řeší existenční potíže a neleh-
kou osobní situaci. Právě pro-
to je potřeba si uvědomit, že 
stěžováním se nic nevyřeší. 
Vše je v našich rukou. Záleží 
na každém z nás, jak se v mís-
tě, kde žijeme, zachováme. 

    
        

Dvacet lets Toulavou kamerou
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Majitel slovenské sta-vební firmy A.I.K. An-
drej Krajíček (na snímku uprostřed) 
se společně s partnery, kteří mají zá-
jem majetkově vstoupit do Slezské-
ho FC Opava, sešli s vedením opavské 
radnice. Předložili konkrétní nabídku, 
avizují, že jsou připraveni převzít fi-
nancování celé akciové společnosti, 
a radní nyní nechávají vypracovat me-
morandum, ve kterém bude uvedeno, 
za jakých podmínek by město na do-
hodu přistoupilo. 

Tyto prezidentské volby vejdou na Opavsku do historie. Šlo tady mimo jiné o 

nejtěsnější volební výsledek v dějinách. K urnám tu přišlo skoro sto tisíc lidí, 

přitom rozdíl mezi oběma kandidáty činil na konci pouhých 1 017 hlasů ve prospěch Andreje 

Babiše. Petr Pavel naopak jasně vyhrál v Opavě, když získal o 2 313 více hlasů než jeho pro-

tivník. Například v  Děhylově a Bolaticích ovšem rozhodl o vítězi jediný hlas. Petr Pavel se 

stal prvním prezidentem, který je úzce spojen s Opavou. Právě tady začala jeho kariéra v ar-

mádě, když tu studoval na vojenském gymnáziu. 

OPAVA  

Více na str. 3

Přesně po týdnu došlo k další otravě ply-
nem na Opavsku, tentokrát v Sudicích. 

Oba případy jsou si velmi podobné. Stejně jako o týden dří-

ve v Opavě tady došlo k úniku oxidu uhelnatého z poroucha-

né karmy a otravě čtyř lidí, včetně dvou mladistvých. Nejhů-

ře na tom byl třicetiletý muž, který bojoval o holý život. Také 

v tomto případě se navíc věcí zabývá kriminálka, podle které 

mohlo dojít k ublížení na zdraví z nedbalosti. 

Koupí tohoto výtisku přispějete Charitě Opava.  

ročník 17, číslo 5, 31. ledna 2023, cena 24 Kč

Další otrava plynem na Opavsku 

Těžká zranění utrpěl teprve osmile-
tý chlapec při vážné nehodě poblíž 

základní školy v Kravařích. Dle prvotních informací měl 

hoch vběhnout do silnice mimo přechod pro chodce, a 

to přímo do jízdní dráhy osobního auta, které již nestih-

lo zabrzdit a došlo ke střetu. 

KRAVAŘE  

SUDICE 

Do prostor kdysi věhlasné Národní kavárny 

na Olomoucké ulici, o které dlouho nikdo ne-

jevil zájem, se nastěhuje kasino Kajot. Se záměrem, který po-

bouřil řadu lidí v Opavě, přišel podnikatel Milan Němec, jenž 

budovu vlastní. Prostory se dlouho nedařilo pronajmout, jeli-

kož spoluvlastníci bytů v budově s provozem kavárny kvůli hlu-

ku nesouhlasili. Němec ale ubezpečuje, že kasino je tichý pro-

voz a život obyvatel domu nebude nijak narušen. Před kolauda-

cí má být navíc provedeno měření hluku. 
Více na str. 2

hlásím...

poslušně

Historicky nejtěsnější výsledek voleb na Opavsku 

Nový prezident jasně vyhrál i v Opavě

Hasiči a záchranáři měli od sobotního odpoledne do nedělního 

rána na Opavsku plné ruce práce. Na vině byla silná ledovka, na 

které docházelo k pádům chodců i celé řadě nehod. V neděli ráno například skon-

čil na boku mimo silnici kamion u Klokočova. Kvůli nesjízdnosti byla v sobotu do-

časně zcela uzavřena také silnice I/11 mezi Opavou a Velkou Polomí. 

OPAVSKO 

Rozhovor s dokumentaristou na str. 8 

Více na str. 6

OPAVA 

…že nejen počasí si s námi po-
slední týdny zahrává a nechává 
nás z náznaku počínajícího ja-
ra vrátit se zpět do zimní reali-
ty. Uplynulý víkend byl ve hře 
post v České republice nejvyšší, 
a to prezidenský. Jak se dozví-
te na následujících stranách, tak 
na Opavsku zvítězil jiný kandi-
dát než ve zbytku republiky. A 
také, že zde z hlediska statistik 
nebyla nouze o kuriozity. Podí-
váme se také na spor ohledně 
radničního zpravodaje v Hlučí-
ně. Podle opozice starosta perio-
dikum hrazené z městského roz-
počtu protizákonně zneužívá ke 
své vlastní propagaci, a jelikož 
to kritici chtějí hnát výše, mů-
že rozhodující roli sehrát ve vě-
ci až soud. Věnujeme se ale po-
chopitelně nejen politice. Ne-
šťastnou souhrou náhod napří-
klad došlo k tomu, že přesně tý-
den poté, co se otrávili unikají-
cím plynem čtyři lidé v Opavě, 
se další čtyři osoby otrávily v Su-
dicích. Rezonuje rovněž téma 
schválení přeměny Národní ka-
várny na kasino. Majitel objek-
tu však uklidňuje veřejnost, že 
rušení nočního klidu nehrozí a 
nepůjde o klasickou hernu s vý-
herními automaty. Zejména fot-
baloví fanoušci si pak určitě se  
zájmem přečtou aktuální infor-
mace o rozehraném jednání ve-
dení města se zájemci o koupi 
opavského fotbalového klubu. Někdy ve svém životě vyhra-

jeme, jindy prohrajeme. Důle-
žité je mít na světě spolehlivé zá-
chytné body, ke kterým se může-
me vždy vrátit. Jedním z nich zůstává RE-GION OPAVSKO. Užíjte si tento tý-den!

Tomáš Pustkašéfredaktor

nahradí casino

kavárnu 
Národní

Hlučínský opoziční zastupitel Tomáš Matý-
sek je podle svých slov připraven obrá-

tit se na soud a ministerstvo vnitra kvůli radničnímu zpra-

vodaji Hlučínské noviny. Podle Matýska zneužívá periodi-

kum placené z prostředků města ke své propagaci staros-

ta Pavel Paschek. Návrh opozice na změny pravi-

del vydávání zpravodaje přitom koalice na po-
sledním zastupitelstvu ani nepustila do 
projednávání. 

OPAVA 

a Hitlerova mládež 

nahradili zajatci 

Generál Pavel
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Hoří spor o zpravodaj

Více na str.4

Více na str. 5

předložili nabídku

Zájemci o fotbalový klub

v obcích 

Výsledky voleb
Více na str. 9

Opavský filmař Jiří Dobrý: 

z prodeje bumerangů 

Road movie po Austrálii Historie: Lázeňské hosty 

nahradí kasino

kavárnu 
Národnídobyl Zemanovu

Více na str. 3

Řidiči klouzali po ledovce

HLUČÍN 

Více na str. 5

chceme financovat také 

a Babišovu baštu!

Více na str. 24

Nepozorný hoch vběhl pod auto

Předplaťte si 
nebo věnujte
 jako dárek

od 4. dubna 2023
Informace na tel.:  
553 659 899, 553 652 988
 nebo e-mailu: predplatne@regionopavsko.cz

Lenka Martínková (uprostřed) již dvakrát v Opavě iniciovala veřejnou připomínku Dne vzácných onemocnění.

Bylo by krásné, kdybychom 
nemuseli čelit krajním zkuše-
nostem. Teprve tehdy, vlast-
ním prožitkem a zkušenos-
tí doceníme to, co jsme měli, 
kým jsme a čeho jsme dosáh-

li.  Uzavřu to opět slovy dalaj- 
lámy: „Když se člověku zdá, 
že všechno jde špatně, pokou-
ší se do jeho života pronik-
nout něco zázračného.“

Ivo Mludek
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